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‘�Herfst�neem�mij��
�bij�uw�blaren’ 
— Gerrit Achterberg

Meld u aan voor de nieuwsbrief 
Ontvang iedere 14 dagen een nieuwsbrief in uw mail 
met het actuele nieuws uit Archipel\Willemspark.  
Scan de QR of ga naar de website om u aan te melden. 
archipelwillemspark.nlscant u mij

For our International Residents  
On page 5 of this newspaper you will find The Page in 
English. You will also find a lot of information and news 
about the neighborhood on the neighborhood website. 
archipelwillemspark.nl
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in English

‘We wilden graag naar een interna-
tionale stad als Den Haag’, vertelt Rabia 
Alizadah, die samen met vier zussen, twee 
broers en een zwager de Sarban-keten 
opzette, ‘en in Den Haag is een internati-
onale wijk als Archipel\Willemspark een 
droomplek’.

In de lokale Dari-taal betekent Sarban 
‘gids’, een verwijzing naar de Afghanen 
die ooit de Oost-West karavanen veilig 
door het land loodsten. ‘Wij zien onszelf 
ook wel als een soort gidsen’, zegt Rabia, 
‘Om mensen in Nederland kennis te laten 
maken met de echte Afghaanse keuken. 
De meesten denken immers alleen aan 
oorlog en ellende, maar van oorsprong 
heeft Afghanistan een rijke historie en 
cultuur, de gastvrijheid is groot en de 
keuken is heel bijzonder. Dat willen we 
laten zien en proeven. Maar we willen ook 
gids zijn voor naar Nederland gekomen 
vluchtelingen die een kans om vooruit te 
komen willen aangrijpen’.

De familie Alizadah vluchtte eind 1992 
voor de fundamentalistische Mujahedien 
en belandde na omzwervingen, in onder 
meer Oezbekistan en Rusland, en in 1996 
in Nederland. ‘Mijn ouders waren hoog 
opgeleid en hadden goede banen, mijn 
vader was districtsburgemeester, mijn 
moeder lerares. Ze kwamen met ons naar 
Nederland omdat het een veilig land is 

Rob Agerbeek overleed op 5 juli jl.  
Als eerbetoon aan deze bekende buurt-
genoot en pianist, vindt er op vrijdag 29 
september van 17 tot 21 uur in Museum 
Sophiahof een jazz concert plaats onder 
de titel ‘Mood Indigo’. Voor belangstellen-
den en het reserveren van plaatskaartjes: 
raadpleeg de website van het museum. 
 

 museumsophiahof.nl

Vóór de zomer zijn via een gemeente- 
enquête en twee gesprekken tussen ge-
meente en wijkbewoners de prioriteiten 
van de buurt voor de komende 4 jaar aan-
gegeven. Duurzaamheid en groen kregen 
in deze nieuwe wijkagenda ruim de meeste 
stemmen. Het vergroenen van versteende 
plekken in de buurt werd aangegeven als 
een van de noodzakelijke activiteiten. 
 
Vergroening is hard nodig om toenemen-
de hittestress te verlagen en klimaat-
bestendigheid te verhogen. Veel groen 
maakt de buurt nóg aantrekkelijker. Hoe-
wel Den Haag vaak als ‘groene stad’ wordt 
beschouwd, scoren we in de Atlas voor 
Gemeenten 2023 op het gebied van ‘groen 
in de straat’ laag. Van de 50 grote gemeen-
ten staat Den Haag op nummer 49, net bo-
ven Zaanstad. Genoeg te doen nog. 

Er zijn tal van mogelijkheden denkbaar, 
groot of klein, ambitieus of bescheiden.
We hopen dat lezers voorstellen aanleve-
ren. Dat kan bij de redactie, wijkkrant@ 
archipelwillemspark.nl. We zullen er in 
volgende uitgaven aandacht aan besteden.

Elders in deze krant reiken we zelf twee 
locaties aan waar op betrekkelijk simpele 
wijze iets meer vergroend en iets minder 
versteend kan worden: Plein 1813 en de 
‘driehoek’ op de kruising van Kerkhoflaan, 
Aleida Jacobsweg en Bankastraat. AH

waar je kansen in het leven hebt. We wer-
den goed opgevangen. Hier moesten ze 
natuurlijk opnieuw beginnen en ze heb-
ben ons ingeprent om keihard en eerlijk te 
werken. Ze zijn niet direct bij het bedrijf 
betrokken maar blijven ons stimuleren en 
ze zijn trots op wat we doen’.

Een flink deel van het personeel heeft een 
migratieachtergrond met een – vrijwel on-
vermijdelijke – afstand tot de arbeidsmarkt 
die Sarban wil doorbreken. ‘Wie goed is en 
hard werkt kan bij ons doorgroeien’. Dat 
geldt bijvoorbeeld ook Rafi Ahmadi (28) 
en Ferogh Sidiqui (40), eigenaren en chef-
koks van de locatie Frederikstraat. Sarban 
opereert als een coöperatie, de restau-
rants hebben elk aparte eigenaren die in 
een franchise-constructie werken. 

Er wordt uitsluitend een driegangenmenu 
geserveerd voor de vaste prijs van € 34,95. 
De recepten zijn puur Afghaans, geba-
seerd op familierecepten, zonder conces-
sies te doen aan de gemiddelde Neder-
landse smaak. ‘Kernbestanddeel vormen 
de kruiden, soms totaal tegengesteld aan 
elkaar, maar altijd met elkaar in balans. 
We werken zoveel mogelijk met biologi-
sche producten’, licht Rabia toe, ‘Eten is 
bij ons iets gezamenlijks, je schept op uit 
gedeelde schalen’.

Er wordt alcohol geschonken, dat was 

vóór de Taliban aan de macht kwam in Af-
ghanistan heel gebruikelijk. De inrichting 
heeft Afghaanse kenmerken, met olielam-
pen en wandtapijten. Af en toe worden er 
culturele activiteiten georganiseerd. 

Sarban is ook sociaal betrokken: eenmaal 
per week is er bijvoorbeeld een tafel voor 
een gezin dat in ‘stille armoede’ leeft, er 
wordt soms voor daklozen gekookt en af 
en toe gaat de avondopbrengst naar een 
goed doel. ‘Op die manier geven we iets 
terug aan de maatschappij’. 

Een bezoek aan haar land van herkomst 
ziet Rabia niet gauw gebeuren. ‘Het Af-
ghanistan van nu staat haaks op onze nor-
men en waarden’. 

Sarban is geopend van dinsdag tot en met 
zondag van 17.00 tot 22.00 uur. AH

 sarban.nl

Afghaans restaurant 
Sarban

Wijkagenda

Nieuw 
in de buurt

Mood 
Indigo

Duurzaamheid 
& vergroenen

Onlangs is aan de Frederikstraat 34 Afghaans  
restaurant Sarban geopend. Na Tilburg, Utrecht 
en Den Bosch is dit de vierde vestiging.

‘Als er geen  
woorden zijn,  

is er altijd  
muziek’

Eerbetoon aan Rob Agerbeek

   
Wij zien onszelf 
ook als een soort 
gidsen, om men-
sen in Nederland 
kennis te laten 
maken met de 
echte Afghaanse 
keuken

Ferogh Sidiqi en Rafi Ahmadi
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Celebesstraat 4, 2585 TJ Den Haag
✆ 070 404 95 80 (of 070 350 35 11)
secretariaat@archipelwillemspark.nl

contact duurzaamheid
duurzaam@archipelwillemspark.nl
contact ruimtelijke ordening
ruimtelijkeordening 
@archipelwillemspark.nl
contact verkeer
verkeer@archipelwillemspark.nl
contact openbare ruimte
openbareruimte 
@archipelwillemspark.nl
contact cultuur
cultuur@archipelwillemspark.nl

contact zorg en welzijn
Tjibbe Ypma, tj.ypma@kpnmail.nl 

Bestuur Bewonersorganisatie  
Archipel/Willemspark 
voorzitter: Wouter Buwalda  
wouter@archipelwillemspark.nl
secretaris: Alys Boddé
penningmeester: Ewoud Modderman 
secretariaat@archipelwillemspark.nl 
lid: Derk Hazekamp
derk@archipelwillemspark.nl
lid: Agnès Philipse   
verkeer@archipelwillemspark.nl
lid: Willem Vader 
willemvader@archipelwillemspark.nl

nieuws voor de wijkkrant
wijkkrant@archipelwillemspark.nl 
Celebesstraat 4, 2585 TJ Den Haag 
✆ 070 350 35 11

redactie 
Arjan Hamburger 
Kiddy Kohnstamm
Susana Overlack 
Engelien Scholtes
Jan Wychers
Kaarina Zimmer

aan deze uitgave werkten mee
Marjolein Bos, Bart Brouwer,  
José Buschman, Michiel Ottolander, 
Else Ponsen, Ewoud Modderman, 
Josephine de Vijlder

correcties Frederique Nijhuis
organisatie advies Sandra van Loon

cartoon Jos Lammers
ontwerp Wilmar Grossouw

Celebesstraat 4, 2585 TJ Den Haag
✆ 070 350 35 11

stichtinghetklokhuis@live.nl
facebook.com/klokhuis.denhaag
www.stichtinghetklokhuis.nl

openingstijden ’t Klokhuis
ma t/m do 09.00 – 16.00 uur 
vrijdag 09.00 – 15.00 uur.

U kunt voor informatie, reserverin-
gen en toegangskaarten van activi-
teiten bij onze infobalie terecht van 
09.00 uur tot 15.00 uur.  

beheer mevrouw Randjeni Dubar
assistent beheer Mekki El Batioui

Bestuur Stichting Het Klokhuis
voorzitter : Ruud Klein
ruudklein@stichtinghetklokhuis.nl
penningmeester : Willem Oostdam
ienwoostdam@ziggo.nl
lid : Ineke Holzer
everdina20@gmail.com
lid : Elisabeth del Court König
delco33@planet.nl
lid : Piet Damen
pdamen43@gmail.com

ouderenconsulent
Marjolijne v. Zuijlen, ✆ 06 81 68 87 01
Wijkbus ‘Stap in’
09.00 — 10.00 uur ✆ 070 352 04 16
Telefooncirkel A/W/Z 
Sonja Perquin, ✆ 06 43 39 52 79

Politie Haaglanden
✆ 0900 88 44
✆ 112  bij spoed! 

wijkagenten A&W
robert.kat@politie.nl
rutger.brinkmann@politie.nl

Dierenambulance   
✆ 070 328 28 28

Gemeente Den Haag 
Lantaarn kapot, afvalbakken vol 
of een verzakte stoep? 
✆ 14 070

Florence Thuiszorg
✆ 070 754 13 10 

Wijkcentrum Het Schakelpunt
Burgemeester Patijnlaan 1900 
2585 CB Den Haag

Church of St John + St Philip  
www.stjohn-stphilip.org

Sint Jacobus Parochie
jacobus@rkdenhaag.nl

Protestantse Gemeente  
Duinzichtkerk
www.duinzichtkerk.nl

nieuws voor de website 
website@archipelwillemspark.nl

hoofdredactie Maud Siegmund
interviews Josephine de Vijlder

Wilt u de nieuwsbrief ontvangen?
To receive the newsletter?
Ga naar de de buurtwebsite 
Go to the neighborhood website
www.archipelwillemspark.nl

Wijkwijzer

Wijkkrant Archipel\Willemspark

Website archipelwillemspark.nl

’t Klokhuis wijk- en dienstencentrum

Algemene adressen

Bewonersorganisatie Archipel\Willemspark

Bewonersorganisatie Archipel\Willemspark

Mijn naam is Ewoud Modderman. Sinds een paar maanden ben ik pen-
ningmeester van het bestuur van de bewonersorganisatie. Ik volg in die 

hoedanigheid Ruud Klein op die die rol bijna 17 jaar lang heeft vervuld. Samen 
met mijn vrouw Christien woon ik ruim 26 jaar in de wijk.  

In Groningen heb ik economie gestudeerd en ben na mijn afstuderen bijna  
8 jaar werkzaam geweest bij het toenmalige ministerie van Verkeer en Water-
staat. Daarna tot aan mijn pensionering in 2010 werkzaam geweest in diverse 
leidinggevende functies in het openbaar vervoer, begonnen bij West-Neder-
land en geëindigd bij Connexxion. Na mijn pensionering werd ik actief als 
vrijwilliger in diverse bestuurlijke functies. De meeste tijd besteed ik aan de 
Stichting Veteraan Autobussen die als doel heeft oude autobussen voor het na-
geslacht te behouden.  

In mijn rol als penningmeester hebben de wijkmedia, de krant, de nieuwsbrief 
en de website mijn speciale belangstelling. Zij vormen veruit de grootste uitga-
venpost in onze begroting en zijn van vitaal belang in de communicatie met de 
bewoners.

Ewoud Modderman

PROGRAMMA o.a.

Prof. dr. mr. Annelies Huygen, bijzonder 
hoogleraar regulering van Energiemark-
ten bij de Universiteit van Utrecht en se-
nior wetenschapper bij TNO zal de eerste 
Marjan Teesing-Lezing houden. Haar titel: 
Hoe maken we onze wijk energiepositief? 
 

Menno van Ginkel van de werkgroep 
Duurzaam Duinoord licht de collectieve 
actie ‘Heel Den Haag isoleert’ toe. Of het 
nu gaat om vloer/bodem-, glas-, dak/zol-
der- of wandisolatie, u kunt van deze actie 
gebruik maken.  

Jelle de Boer van de initiatiefgroep Ener-
gietransitie Archipel\Willemspark geeft 
aan hoe zo’n 30 bewoners een visie ont-
wikkelen op onze wijk zonder aardgas.  

Marga Zuurbier van de werkgroep Groe-
ne buurt zal de discussie leiden.  

Energiemarkt! Tijdens de koffiepauze 
en de borrel na afloop zijn er stands waar 
u als eigenaar informatie vindt over iso-
latiemogelijkheden en als huurder over 
energie besparen. De energiecoaches van 
onze wijk kunt u daar ook treffen.

De avond wordt georganiseerd door de 
werkgroep Groene buurt en de initiatief-
groep Energietransitie van de Stichting 
Duurzaam Archipel\Willemspark.
 
Graag per email aanmelden  
ma.zuurbier@planet.nl

Naar wie de Marjan Teesing-lezing  
is vernoemd
Veel lezers van de wijkkrant zullen zich 
Marjan Teesing herinneren. Zij was een 
grote inspirator voor velen als het gaat om 
het verduurzamen van onze buurt en ons 
eigen huis. Voor nieuwkomers een korte 
toelichting waarom de lezing naar Marjan 
is vernoemd.

Marjan, schrijver van artikelen over ver-
duurzaming in onze wijkkrant, richtte  
in 2011 de werkgroep Groene buurt op.  
Marjan was niet zo van het leidinggeven.  
Voorzitter wilde ze niet zijn, liever in-

spirator. Ze hield zich bezig met spraak-
makende acties, zoals Energiecafés, 
opwekken van groen gas via de Hout-
rust-waterzuivering, waterstofgas, col-
lectief inkopen van zonnepanelen, de 
energie vierdaagse en optreden als duur-
zaamheidsdokter, met gratis consult voor 
iedereen.

Begin 2016 ontving ze van de bewoners-
organisatie Archipel\Willemspark de jaar-
lijkse ErePrijs voor haar grote duurzame 
verdiensten.

Marjan geloofde heel erg in collectieve 
oplossingen en beperkte zich zeker niet 
tot technologie: ook steenbreek, stads-tui-
nieren en -imkers hadden haar volle aan-
dacht. Inderdaad, hadden, want in juni 
2020 is Marjan overleden. Elke wijk heeft 
zijn duurzame boegbeeld, dat was over-
duidelijk Marjan voor onze wijk.

Bijzonder is dat Marjan belangeloos werk-
te, vanuit een diepgevoelde noodzaak zui-
niger met onze aarde om te springen.
Daarom dus op 25 oktober de eerste ‘Mar-
jan Teesing-lezing’, ter voortdurende in-
spiratie voor alle buurtbewoners.

Michiel Ottolander 
met dank aan Ernst van der Putten

Inspraak en bewonersparticipatie dienen een groot goed in een ge-
meentelijke samenleving te zijn, maar kennelijk niet zonder meer voor de 
gemeente Den Haag. Toen een paar jaar terug ondergrondse afvalcontainers 
(Orac’s) werden aangekondigd voor de hoek Alexanderplein/Burg. Marijnen-
laan, is door omwonenden vergeefs bezwaar gemaakt tegen deze locatie. Argu-
ment van de Gemeente: de aanwezigheid van leidingen en bomen maken het 
elders plaatsen onmogelijk. 

Nadien kwam de gemeente onverwachts met het plan om een compleet afval-
straatje (zes containers voor o.a. glas, plastic, papier) aan het Alexanderplein 
aan te leggen, aan de overzijde van de politiegebouwen en de herenhuizen die 
daar staan. Verschillende bezwaren zijn hiertegen ingediend, onder meer om-
dat er vlakbij al een goed functionerende afvalvoorziening aan de Burg. Patijn-
laan bestaat. Argumenten en alternatieven vanuit de wijk, de werkgroep Ruim-
telijke Ordening van de Bewonersorganisatie A\W, individuele burgers en niet 
in de laatste plaats de bewoners van het Alexanderplein zelf werden aange-
dragen. Er kwam van de gemeente weinig of geen respons. Eén bewoner heeft 
zonder succes de zaak aanhangig gemaakt bij de Raad van State. Zijn voorstel-
len werden september 2022 afgewezen met als argument dat de bestaande on-
dergrondse infrastructuur niet veranderd kon worden, wat een andere locatie 
onmogelijk maakte.

Wie schetst echter de verbazing van de bewoners toen eind juli van dit jaar 
de stoepen aan beide zijden van het Alexanderplein werden opengebroken. 
Commentaar van de opzichter: ‘We gaan kabels verleggen want er moet plaats 
gemaakt worden voor een aantal afvalcontainers’. De gemeente schendt zo 
haar eigen regels. De gemeente doet nu precies datgene wat zij afwees toen de 
burgers bezwaar maakten: het laten verleggen van kabels en bovendien het in 
gevaar brengen van de aan beide zijden aanwezige bomen, waarvan de wortels 
vermoedelijk beschadigd worden, of inmiddels reeds zijn. 

Conclusie: ondanks inspraakmogelijkheden tellen mening en visie van burgers 
niet mee. Terwijl de overheid zich zorgen maakt dat de burger zich te weinig bij 
het beleid betrokken voelt, zet de gemeente per saldo gewoon door wat ze van 
plan was en misleidt de bewoners.

Tonny Michels

Nieuwe 
penningmeester 
Ewoud 
Modderman

 
woensdag 25 oktober

Afvalsorteerstraatje  
Alexanderplein

Een uur voor aanvang van elk wijkberaad zal  
Robert Kat aanwezig zijn in ’t Klokhuis om er informeel 
en/of adviserend een gesprekje te voeren met mensen 
uit de wijk. Indien noodzakelijk kan er dan ook een  
afspraak gemaakt worden voor een huisbezoek dan  
wel een gesprek op het bureau van politie.

In gesprek met de wijkagent

We hebben in onze wijk muurgedich-
ten en raamgedichten. Eén muurgedicht, 
mijn favoriet, gaat over het verlies van 
een speelgoedkonijn. Titel: Lijn 9, van de 
dichter Lizette de Koning. Het is te lezen 
op de hoek van Delistraat en Koningin-
negracht. Kort en ontroerend. Ook de ty-
pografie blijft je bij, kinderlijk, maar niet 
kinderachtig. Ik ken het uit mijn hoofd.

Nu is er bovendien een fietsende dichter 
actief. Op een vrijdagochtend stopt hij op 
het trottoir voor het terras van de Brasse-
rie. Mooi weer, het terras zit vol. De fiet-
ser vraagt wat onzeker of wij zijn gedicht 
van de dag willen horen. Zal hij het voor-
dragen? Maar natuurlijk!

De fietser blijft in het zadel en begint. Het 
gedicht gaat over een konijn. Met dat ko-
nijn loopt het slecht af. Het wordt neerge-
schoten door een jager. De dichter geeft 
nog een toelichting op zijn werk. Het ko-
nijn is als metafoor bedoeld. Hij is daarna 
snel weer verdwenen.

Niemand van ons blijkt de dichter te ken-
nen. Maar een dichter is altijd een aan-
winst voor de buurt. Ik geloof, dat zijn ko-
nijn door ons toch niet zo wordt gemist. 
Anders dan het konijn uit het muurge-
dicht. ‘… Hij mist zijn linkeroor en ik mis 
hem,’ luidt daarvan de laatste strofe. JW

Twee  
Konijnen

Het stoken van hout lijkt in ons DNA 
te zitten: al sinds de prehistorie gebruikt 
men vuur om te koken en/of te verwar-
men en sindsdien is houtstook niet meer 
weg te denken uit onze geschiedenis. Nog 
steeds is het in sommige landen de enige 
vorm van verwarming en hittebron om 
eten te bereiden. De rookwalmen in een-
voudige Oost Europese behuizingen zon-
der geschikte ontluchting leidden zelfs 
tot het ontstaan van ‘achter glas’ schil-
derkunst. Zo kon men de schilderijen op 
eenvoudige wijze ontdoen van de vette 
roetaanslag. 

De eerste rookafvoer werd door de Romei-
nen ontwikkeld, schoorstenen ontston-
den pas in de twaalfde eeuw en de vroeg-
ste hout gestookte fornuizen dateren uit 
de Renaissance. De centrale verwarming 
die sinds 1960 in Europa steeds meer in 
zwang raakte maakte houtstook vrijwel 
overbodig en open haard of houtkachel 
werden in ons land een luxeproduct.

Maar sinds Corona, het wegvallen van het 
Groningse gas en de boycot van olie en gas 

uit Rusland (met de bijbehorende geste-
gen energieprijzen) heeft het thuis stoken 
van hout een grote vlucht genomen. 

Hoog tijd om te onderzoeken wat dit voor 
effect heeft op de lucht die wij inademen.
Om de metingen in kaart te brengen wor-
den er twee waarden gehanteerd: fijnstof 
en ultra fijnstof. Dat heeft onder meer te 
maken met het verschil in effect op onze 
gezondheid. Fijnstof (door vuurkorven, 
barbecues, open haarden en oudere hout-
kachels) veroorzaakt schade in de longen 
en ultra fijnstof (door moderne houtka-
chels en pellet kachels) nestelt zich op 
nano niveau in longblaasjes, hersenen, 
bloedsomloop en hart. 

De metingen van de RIVM hebben uit- 
gewezen dat er een dalende trend is in  
de verkeersuitstoot maar een stijgende 
lijn in de uitstoot van sfeerverwarming 
door consumenten. Sinds begin 2020  
is houtstook zelfs de belangrijkste emis-
siebron van roet geworden. Voorbeeld: 
een Eco houtkachel uit 2015 bleek even-
veel roet uit te stoten als vijfentwintig 

vrachtwagens zonder roetfilter. Deze 
alarmerende uitkomsten hebben ertoe ge-
leid dat de overheid strengere eisen ging 
stellen aan de door de consument gegene-
reerde uitstoot van schadelijke stoffen  
en zo kwam de EcoDesign wetgeving uit 
2022 tot stand. Het rendement van hout 
gestookte kachels moest vanaf dat mo-
ment 75% zijn en de uitstoot niet meer 
dan -40 mg/m3.

Schone lucht is een steeds kostbaarder 
goed aan het worden terwijl we er juist 
allemaal behoefte aan hebben. Omdat de 
vervuiling ervan niet zichtbaar is hebben 
we over het algemeen geen idee van de 
veranderde samenstelling van de lucht 
die wij, onze kinderen en kleinkinderen 
inademen. 

Dit stukje beoogt enige informatie aan te 
reiken over het effect van houtstook naast 
alle winterse gezelligheid en warmte die 
het ook biedt, zodat we bewust onze per-
soonlijke afwegingen kunnen maken.
Voor de geïnteresseerden is er natuurlijk 
veel meer over deze materie te vinden op 
het internet zoals bijvoorbeeld het ver-
schil in aanpak per gemeente, de minst 
schadelijke vorm van stoken, gezond-
heidsrisico’s, meldingspunten en RIVM 
Smog Alert bij stil weer. 

Marjolein Bos

Eén van de mensen die zich haar 
hele leven intensief in de proble-
matiek van ernergietransitie heeft 
verdiept, is Prof. mr. dr. Annelies 
Huygen. Zij is bijzonder hoogleraar 
aan de Universiteit van Utrecht en 
principal consultant bij de onafhan-
kelijke onderzoeksorganisatie TNO 
(Toegepast Natuurwetenschappelijk 
Onderzoek). Ze heeft de afgelopen 
jaren veel onderzoek gedaan naar 
aardgasvrije-wijken en de regulering 
van de warmtesector. Recent maak-
te ze deel uit van het Expertteam 
dat van minister Jetten de opdracht 
meekreeg, te schetsen hoe het kli-
maat neutrale energiesysteem van 
Nederland er in 2050 uit moet zien. 
Het rapport Energie door Perspec-
tief: rechtvaardig, rowbuust en duur-
zaam naar 2050, met de uitkomsten 
van dat onderzoek, is in april van dit 
jaar aan de minister aangeboden. 

Houtstook en fijnstof

Annelies Huygen 

Het volgende 
wijkberaad is  
26 september 
in ’t Klokhuis
aanvang 19.30 uur

Energiecafé 
woensdag 25 oktober
20.00–22.00 uur   
Vreedehuis  Riouwstraat�1�
�
Inloop�19.30�uur��
Toegang�is�gratis

Marjan Teesing-lezing 
spreker

Zo zwart  
als roet

Ingezonden 
brief

Energiecafé
Voor alle bewoners van onze wijk, eigenaren en huurders, is er een  
avond waar energiebesparing en verduurzaming centraal staan. 

 
… met de eerste Marjan Teesing-lezing

Marjan Teesing 

Nu het langzaam vroeger donker wordt vinden  
de meeste sociale activiteiten binnenshuis plaats  
en vaak hoort daar het gezellige, speelse  
licht van een houtvuurtje bij.

   
Een Eco houtkachel uit 2015 
bleek evenveel roet uit te  
stoten als 25 vrachtwagens 
zonder roetfilter
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Archipel
Fysiotherapie &
Manuele therapie

Sumatrastraat 205
2585 CP Den Haag
070 - 3503990
Locatie "De Bataaf" 
Ver Huëllweg 2
2585 JC Den Haag 
070 - 3506944

Dry Needling 
Zwangerschaps gerelateerde
klachten
ClaudicatioNet Looptraining

Fysiotherapie
Manuele therapie
Psychosomatiek

Medische Fitness
& Revalidatie

www.archipelfysiotherapie.nl

Burgemeester Kolfschotenweg 63   |   2585 DZ ’s-Gravenhage 
telefoon 070 346 95 02   www.vandeveldenotariaat.nl 

Marceline 
Strumphler

NVM register
makelaar taxateur

Margot Koesen
NVM register
makelaar taxateur

AANKOOP  |  VERKOOP  |  AANHUUR  |  VERHUUR  |  BEHEER  |  TAXATIES  |               D

  070 350 70 50      info@estata.nl

Met onze persoonlijke 
aandacht, unieke netwerk 

en brede aanbod zorgen wij 
ervoor dat jij krijgt waar je 

echt blij van wordt!
www.estata.nl

Een thuis
zoek je samen

met Estata.

Voor ’t laatste nieuws  archipelwillemspark.nl

— Bankastraat 44 —

De pagina in het Engels…

The Page in English
For the non-Dutch speaking people in the Archipel\Willemspark

Every year on the third Tuesday in Septem- 
ber, in a ceremony distinguished by pomp and  
circumstance, the Dutch King addresses a joint 
session of Parliament (the States-General, con- 
sisting of the First and Second Chambers). Al-
though the day has just recently passed, the 
King’s speech from the throne (Troonrede) is an 
important part of the constitutional framework 
of the Netherlands. This article discusses some 
of the formal and informal aspects of Prinsjesdag.

King Willem-Alexander and Queen Maxima,  
accompanied by their two older daughters, 
Princesses Amalia and Alexia, leave the Palace 
on the Noordeinde in the Glass Coach (a gala- 
berline drawn by eight horses from the Royal 
Stables). The King and Queen are joined in a 
Royal Procession by the King’s brother Prince 
Constantijn and his wife Princess Laurentien, 
and key members of the Royal Household, in 
other historic carriages. Traditionally the cere-
mony is held in the Knight’s Hall, but since the 
Inner Court is currently under renovation, the 
Royal Procession travels to the Royal Theater. 
Speaking from the throne, the King outlines 
the government’s key plans for the year ahead, 
thereby officially opening the parliamenta-

ry year. The King and Queen then retire to the 
Palace where, together with the Princesses and 
the King’s brother and his wife, they tradition-
ally wave to the crowds from the balcony. After 
lunch, the Minister of Finance presents the next 
year’s annual budget and Budget Memorandum 
to the Second Chamber by handing over the 
ceremonial briefcase marked ‘Derde Dinsdag in 
September’ (Third Tuesday in September). 

Notable facts about Prinsjesdag: 
•  Originally, Prinsjesdag was meant to celebrate 

the birthday of William V, Prince of Orange, 
the last Stadhouder before the Netherlands 
became a monarchy. That is why it is called 
Little Prince’s Day. In the 19th century the 
day evolved into its present function, but the 
name stuck.

•  A much-discussed element of Prinsjesdag is 
the parade of hats. Female MP’s, ministers 
and other dignitaries vie for the most elegant 
and elaborate hat; each year there are some 
marvelous creations. 

•  The participating horses and coachmen hold 
a dress rehearsal to see how the horses react 
to loud noise and smoke, and to ensure the 
horses feel comfortable with their riders. You 

may have seen them in smaller combinations 
passing through the neighborhood. 

•  For the first time in 1903, the monarch trav-
eled to the houses of Parliament in the elab-
orately gilded Golden Coach. In 2015 the 
Golden Coach was restored, but since its side 
panels are adorned with colonialist image-
ry and scenes of half-naked black and South 
Asian people kneeling and offering gifts to a 
white woman (in honor of Queen Wilhelmi-
na’s ascent to the throne), the coach was re-
tired indefinitely. 

•  Elementary school children in The Hague get 
the day off for Prinsjesdag. 

•  The King does not write the Troonrede him-
self. A first draft is submitted by the Minis-
ters to the Prime Minister, he reviews and 
presents a provisional text to the King, the 
revised text is then discussed and finalized by 
the Cabinet in its last meeting before Prinsjes-
dag. 

•  It is possible to view the Royal Procession 
along the route; for the best view get tickets 
to the separate grandstands along the Lange 
Voorhout. If you missed it this year, just re-
member: the Third Tuesday in September. 

KAZ

At the beginning of the summer a 
whimsical Dutch tradition could be seen in 
our streets: flags flying with backpacks and 
bookbags attached as pennants. The happy 
households boast of a high school graduate, 
having passed final exams. And the practice 
is contagious; the Swedes joined in. Hope to 
see more national flags next year! KAZ

A touch of Dutch  
Whimsy 

On June 6th, around 35 international residents met at the Community 
Center in the Celebesstraat for the Neighborhood/Residents Association 
meeting, held for the first time in English. The Chairman of the Associa-
tion and representatives of the Hague International Center, the Municipal-
ity of The Hague, and the Neighborhood Newspaper described the services 
and resources they provide to our international community. Volunteer The 
Hague and the Municipal Police (Robert Kat) were also represented.  

A lively Q&A session provided ample opportunity to ask questions. For ex-
ample: how to get a DigiD? (with a social security number –BSN– which you 
get when you register with the Municipality, you can apply for a DigiD on-
line), what to do in case of a medical emergency? (see www.hadoks.nl, for 
English see the bottom of the home page), are there energy coaches? (con-
tact Michiel Ottolander m.ottolander@telfort.nl) and how to make sugges-
tions to the Municipality? (use the online contact form on www.denhaag.nl, 
for English or French scroll to the bottom of the home page). 

The conclusion of the meeting was that despite several efforts of municipal 
and local organizations to provide information in English about available 
services, this information does not always reach internationals. The Resi-
dents Association will discuss what it can do to improve access to such in-
formation and how to promote the input of internationals in the neighbor-
hood, so their say can be taken on board when decisions are made. 

For the minutes of the meeting  archipelwillemspark.nl (click on UK flag)
For further reference  thehagueinternationalcentre.nl  denhaag.nl 

 volunteerthehague.nl   servicepuntxsl.nl   hadoks.nl 

International  
Residents Meeting

APOTHEEK 
NAUTA

•Bankastraat 60, 2585 EP Den Haag
Telefoon (070) 354 00 70

• Javastraat 5
Telefoon (070) 365 60 62

Geopend maandag t/m vrijdag van
8.30–17.30 uur. Op zaterdag van
11.00–15.00 uur alleen Bankastraat.

Ook voor bezorging aan huis of op het
werk (op het voor u gewenste tijdstip
en kosteloos)

Prinsjesdag

INDONESISCHE RIJSTTAFELS EN SCHOTELS

Frederikstraat 225 (verlengde van de Denneweg)
Tel. +31 (0)70 360 31 25 

Reservations: tokofrederik.nl

RIJSTTAFELS
With beef, chicken, 
shrimps, vegetables 
and soy dishes    

VEGA AND VEGAN 
Many dishes, wines 

and drinks are vegan 
or vegetarian

RESTAURANT      
With 22 tables 
and 80 chairs

PRIVATE DINING 
For groups up

 to 20 people

OUR CUISINE         
From West Java, 
is rich of fl avor and 
a little spicy

ALLERGIES           
We can take all 

allergies into
 account       

TAKE AWAY               
Rijsttafels, snacks, 
wines, beers and 
drinks

CATERING            
For companies 
and private up 
to 200 people

*  literally:  
Little Prince’s Day

advertentie

Tuesday,  
Sept 19th
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Geestrijke wijk Trippel 
trap

Bomenstichting 
Den Haag

andelen door Den Haag is flaneren 
door Couperus’ ziel. Overal in de stad 
vind je namen, adressen en gebou-
wen die hun glans hebben behouden 
doordat zij in het leven of het werk 
van Couperus een rol hebben ge-

speeld. Vooral de Archipelbuurt vormt wat dat betreft 
een waar schrijversprentenboek in steen. Feit en fic-
tie hebben onder één dak gewoond op Nassauplein 4.

Louis Couperus, wiens honderdste sterfdag in juli is 
herdacht met een plechtige steenlegging in de Nieu-
we Kerk in Amsterdam, kwam 
in 1878 met zijn ouders terug 
uit Batavia. Ze namen hun in-
trek in een van de gloednieu-
we, als eenheid in eclectische 
stijl gebouwde herenhuizen 
aan het begin van de (toenma-
lige) Nassaukade, op nummer 
4. De aanpalende Archipel-
buurt was toen nog in aan-
bouw. De puber Couperus kon 
er na de weelde in Indië maar 
moeilijk aarden: ‘Het kleine-
re huis, het gat van een tuin, 
geen rijtuigen en geen paarden; 
ik géen bendie en paard meer; 
twee meiden en een knecht, in 
plaats van dertig bedienden: ik 
vond het vreeslijk, begreep er 
niets van, dacht, dat mijn ou-
ders geruïneerd waren en wilde 
niet gelooven, dat dit toch niet 
het geval was.’

Frans Netscher, schoolvriend 
van de hbs Bleijenburg, haalde 
Couperus er dagelijks op: ‘Ik liep naar boven, naar 
zijn kamer. Er heerschte daar een buitengewoone orde 
en regelmaat, een keurige correctheid. […] Alles scheen 
er opgeruimd, afgestoft, op zijn plaats. Zijn schrijfta-
fel stond voor het raam, met allerlei snuisterijen er op, 
die nooit van hun plaats waren. […] ’s Zomers lag hij 
meestal op een rustbank, een vouwbeen in de hand, 
een boek te lezen en hij keek dan uit zijn venster het 
lage, verlaten Alexanderveld op. ’t Was soms broeie-
rig warm in zijn kamer, bijna niet om uit te houden, 
zoodat de benauwing op de longen sloeg. Maar dit was 
juist waar hij naar verlangde; dán voelde hij zich lek-
ker, in zijn element, gezelligjes, gestoofd, als liep zijn 
bloed warmer en luier door zijn lichaam.’ De kamer 
van Louis lag aan de achterzijde en keek uit op de 
tuin en het Alexanderveld, waar ons nu de steen-
woestijn van Bofill aangaapt. 

Met Netscher, die zelf ook zou uitgroeien tot bekend 
letterkundige, wandelde Couperus het liefst naar 
de nog jonge Scheveningse Bosjes. Nog steeds loopt 
er langs de begraafplaats Sint Petrus Banden een 
gedeeltelijk onverhard ‘duinpad’, dat uitkomt op de 
Kerkhoflaan en van buurtbewoners officieus de naam 
Couperuslaantje heeft gekregen. De Nassaukade was 
al veel eerder, na de overkluizing en demping van de 
Schelpsloot, omgedoopt tot Nassauplein.

In zijn succesvolle romandebuut uit 1889 liet Coupe-
rus, inmiddels met zijn familie verhuisd naar de nog 

monumentalere woning aan 
de Surinamestraat 20, de ner-
veuze, aanminnige en onver-
getelijke Eline Vere inwonen 
bij haar zuster en zwager in 
hun huis aan Nassauplein 4. 
Een plaquette op de voorgevel 
herinnert de moderne voorbij-
ganger aan Couperus’ verbon-
denheid.

En daar zou het niet bij blijven. 
Lijvige romans als Metamorfo-
ze, De boeken der kleine zielen 
en Van oude menschen, de din-
gen die voorbij gaan… zouden 
de schrijver voorgoed het pre-
dicaat ‘typisch Haags’ ople-
veren. Maar wie zichzelf de 
moeite en het plezier gunt om 
het werk goed te lezen, komt 
erachter dat het Couperus niet 
in de eerste plaats ging om rui-
sende japonnen, deftige visites 
of fraaie interieurs. Het is de 
andere kant van de ‘typisch 

Haagse’ medaille die het in zijn romans moet ontgel-
den: de bekrompen opvattingen, de roddels, de be-
nauwende omgangsvormen, de kluisters van familie 
en afkomst, oftewel de wereld van de ‘kleine zielen’. 

En als we niet oppassen, gaat Couperus het cultureel 
geheugen in als uitgerekend een exponent van dat 
milieu en niet als de scherpe criticus die hij in wer-
kelijkheid was. Hij verbleef niet voor niets een groot 
deel van zijn leven samen met zijn vrouw in zonniger 
streken in het Zuiden. Wie wil doordringen in de ziel 
van Couperus, moet op het Nassauplein even stil-
staan en terugdenken aan die jongen met zijn boek 
en vouwbeen op de rustbank. Zijn blik zou immense 
werelden gaan zien. 

José Buschman

De keurige correctheid  
van de jonge Couperus

vreemde�vogels� � � � � � � � � � � in�de�archipel

WDit najaar zal de derde ronde van onder-
houdsmaatregelen plaatsvinden in de Sche-
veningse Bosjes. De vorige twee kaprondes 
leidden tot veel verdriet en boosheid bij de 
liefhebbers van de Bosjes. Ditmaal wilde de 
gemeente belangstellenden daarom zo goed 
mogelijk informeren over de noodzaak van 
de werkzaamheden. Daartoe werd op 3 juni 
jongstleden een wandeling georganiseerd, 
waarbij de ecoloog Ronald Buiting, die het 
beheerplan voor de Bosjes opstelde, zijn keu-
zes uitgebreid kon toelichten. 

Het doel van het beheer zoals Buiting dit 
heeft voorgesteld is om de biodiversiteit in 
de Bosjes te verhogen en te komen tot een zo 
natuurlijk mogelijk bos waar op termijn nau-
welijks onderhoud nodig is. De afgelopen de-
cennia zijn er in de Bosjes zeer uiteenlopen-
de vormen van beheer toegepast, met naar 
huidige inzichten een ongunstig resultaat. Er 
werd tot voor kort weinig rekening gehouden 
met inheemse, autochtone soorten. Autoch-
toon betekent dat de boom een directe af-
stammeling is van een boom die zich hier na 
de laatste ijstijd spontaan heeft gevestigd. In 
Nederland is nog maar ongeveer 5% van alle 
bomen autochtoon, de rest is afkomstig van 
zaden uit andere streken. Inheems autochto-
ne planten en bomen zijn optimaal toegerust 
voor de geologische en klimatologische om-
standigheden van ons land. Bij de aanplant 
van nieuwe bomen wordt daarom gebruikge-
maakt van inheems autochtoon plantgoed. 

Deze vorm van beheer brengt met zich mee 
dat exoten zoveel mogelijk worden ver-
wijderd. De Amerikaanse vogelkers en de 
hemelboom worden als invasieve exoot 
beschouwd en hebben geen plaats meer 
in natuurlijk bos. De zwarte of Oostenrijk-
se dennen zijn niet inheems, maar vormen 
geen directe bedreiging en blijven gehand-
haafd. Van de gewone esdoorn staat niet vast 
dat hij exoot is, maar woekert heel sterk en 
vormt een bedreiging voor de meer gewenste 
soorten zoals beuk en eik. Vooral de exem-
plaren die de kroon van andere bomen in de 
weg zitten moeten wijken. Na het vellen van 
de bomen worden de stronken met een stob-
befrees volledig verwijderd, zodat de bomen 
niet opnieuw kunnen uitlopen. De Bomen-
stichting Den Haag plaatst hierbij de kantte-
kening dat het effectiever en minder ingrij-
pend is om de massale opslag van zaailingen 
tijdig uit te trekken. Zo is de kap van volwas-
sen esdoorns goeddeels overbodig.

Klimaatverandering heeft steeds grotere ge-
volgen, zoals we de afgelopen zomer hebben 
kunnen zien. Toch wordt de zogeheten sorti-
mentslijst voor de Scheveningse Bosjes voor-
lopig niet aangepast. De inheemse soorten 
zijn nog goed bestand tegen de hogere tem-
peraturen en de verschuiving van de seizoe-
nen, hoewel de meningen hierover verschil-
len. De kapwerkzaamheden worden echter 
wel enige maanden vervroegd om de steeds 
vroeger nestelende vogels zoveel mogelijk te 
ontzien. Voor het einde van dit jaar moeten 
de werkzaamheden zijn afgerond.

Susana Overlack 
 

 bomenstichtingdenhaag.nl

De kerk heeft verschillende standplaatsen ge-
kend. De voorlaatste kerk was gevestigd in het Be-
zuidenhout en werd daar in 1945 verwoest bij het 
catastrofale bombardement. In 1952 werd de kerk 
herbouwd op de Ary van der Spuy weg en kwam 
de pastorie om de hoek, in de Riouwstraat te staan. 
Ik had een boeiend gesprek met dominee Michael 
Roden die sinds 2,5 jaar de leiding heeft over deze 
kerk. Michael is zelf half Nederlands, half Engels 
en getrouwd met een Nederlandse vrouw. Hij heeft 
een Nederlandse moeder en komt sinds de jaren 
zestig in Nederland.

Voor wie is er in Den Haag een Engelse kerk 
gevestigd? ‘De Engelse kerk is altijd belangrijk ge-
weest in Den Haag. Er woont hier een groot aantal 
Engelsen en Engelssprekende mensen. Er zijn veel 
internationale organisaties. Aanvankelijk was de 
dominee er alleen voor de Engelse ambassadeur. 
Maar 20 jaar geleden is dat gewijzigd en sindsdien 
is de dominee er voor alle Engelssprekenden in 
Nederland. Een derde van de mensen hier is Ne-
derlands, maar dikwijls getrouwd met een Engels-
sprekende partner. Laatst kwam er een Zweedse 
protestant die getrouwd is met een Zuid Ameri-
kaanse katholiek. Voor hen was de Engelse kerk 
een interessante optie.’

Waarin onderscheidt de Engelse kerk zich van 
andere kerkgenootschappen? ‘In de Engel-
se kerk zitten zowel protestantse als katholieke 
elementen. We hebben net als de katholieke kerk 
bisschoppen, de consecratie en de communie 
en net als in de protestantse kerk mag de domi-
nee trouwen en ligt de nadruk op het preken. De 
zondagdienst is belangrijk. We verzorgen dan ook 
een preek en dat doen we om beurten met een 
groepje gelijkgestemden. Zo preekt er een kin-
derpsycholoog, een leraar klassieke talen en een 

oud-geoloog. De preken zijn gevarieerd. We leggen 
de nadruk op een goede verstandhouding tussen 
mensen, ook uit verschillende geloofsrichtingen, 
zoals Moslims, Boeddhisten en Hindoes.’

Ik zag bij mijn bezoek aan de kerk dat er vlag-
gen uit veel verschillende landen hangen. Wat 
is daar de symboliek van? ‘De kerk is een plaats 
van vereniging. Er komen hier mensen van 40 
nationaliteiten. Veel attributen in de kerk hebben 
een historische, verbindende waarde. De banken, 
gemaakt van Canadees eikenhout, zijn geschonken 
door de Canadese regering. Achter in de kerk hangt 
een prachtig glas in lood raam, in de vorm van 
een roos, ontworpen door de ambassadeur van de 
Verenigde Staten. Hij verbleef in de jaren 50 in Ne-
derland. In de hal, hangt een document, getekend 
door wijlen Koningin Elizabeth II, die hier ooit op 
bezoek kwam. Ook ligt daar een steen met de naam 
van koningin Juliana. De kerk is een plek die ver-
bonden is met het historische diplomatieke leven 
in Nederland. Toen de Engelse koningin stierf wa-
ren hier ongeveer 40 verschillende ambassadeurs 
bij haar herdenkingsdienst aanwezig. Het is een 
voorrecht om op deze plek te mogen werken. De re-
latie tussen Nederland en het Verenigd Koninkrijk 
is altijd sterk geweest. We begrijpen elkaar, er is een 
gemeenschappelijke humor en een gedeelde liefde 
voor de geschiedenis. Ik voel me gezegend om voor 
zoveel mensen zinvol te kunnen werken.’ ES

 stjohn-stphilip.org

De Engelse  
Kerk

Nou ja, onbekend? Niet voor onze buurtgenoten, denk 
ik. Want er is in ons blad al eerder aandacht aan besteed. 
Maar nu heeft de Stichting tot instandhouding van deze 
begraafplaats dit jaar een boekje uitgegeven. Beschei-
den, in 46 bladzijden van formaat A5, vindt u de historie 
van de begraafplaats zelf en een korte geschiedenis van 
de Joodse Gemeenschap in Den Haag. Dat is meer dan 
de titel doet vermoeden. Het is beknopt en toch volledig, 
voor zover dat mogelijk is. U kunt het boekje online bij de 
Stichting bestellen (€16,75 incl verzendkosten) of kopen 
bij de Haagsche Boekerij in de Frederikstraat (€12,50). JW 
Bestellen op    joodsebegraafplaats.nl

De Joodse  
Begraafplaats
Een onbekend  
en ongerept  
stukje Den Haag

Ze laten meestal iets achter. En dat 
zijn paardenvijgen. Weliswaar minder vies 
dan hondenpoep, maar de geur valt niet 
te ontkennen en blijft bovendien een tijd 
hangen. Dit ongemak, valt in het niet bij 
het beeld: een open rijtuig getrokken door 
twee of vier prachtige zwarte paarden met 
lange zwiepende staarten, een koetsier en 
palfrenier in uniform op de bok, zweep 
hoog boven hun hoofd … ze lijken zó uit 
een filmset te komen draven. Op weg 
door de Archipelbuurt naar het strand in 
Scheveningen. Daar worden de dieren aan 
schietgeluiden en knallen blootgesteld. Je 
weet per slot maar nooit…! Maar ook aan 
het verkeer en andere ongeregeldheden 
moeten ze wennen, zoals bijvoorbeeld 
een hond die het in z’n kop haalt om blaf-
fend en wel op hen af te stuiven. Om dat 
te voorkomen zit er bij de oefenrondjes 
achterin vaak nog een palfrenier, met een 
zweep in de aanslag. Die hoeft daar maar 
één keer mee te knallen om de hond van 
gedachten te doen veranderen. 

Paarden en koetsen zijn onlosmakelijk 
verbonden met de monarchie. Een bezoek 
aan het Koninklijke Staldepartement op 
de Hogewal geeft je een beeld van het in-
drukwekkende bedrijf dat nodig is om de 
koets- en rijstal in stand te houden. Daar 
staan ongeveer 20 koetspaarden die vol-
gens traditie allemaal zwart zijn. Er staan 
ook alle rijtuigen die nog regelmatig ge-
bruikt worden voor ceremoniële gebeur-
tenissen. Het onderhoud van de rijtuigen 
gebeurt grotendeels in eigen beheer. Hier-
voor beschikt het Staldepartement over 
speciaal opgeleide vakmensen zoals een 
rijtuigtimmerman, een rijtuigschilder en 
een beheerder van de galatuigen. 

Met Prinsjesdag werd in het verleden de 
Gouden Koets van stal gehaald. Die da-
teert uit 1898 en van 1903 tot 2015 deed 
de koets dienst op Prinsjesdag. Vorig 
jaar kondigde Willem Alexander aan dat 
de Gouden Koets voorlopig op stal blijft 
staan. De afbeeldingen op de beide zijkan-
ten van de koets kunnen In verband met 
ons koloniale verleden, aanstoot geven. 
Als je de voorstellingen nader bekijkt, dan 
kun je je dat goed voorstellen. Op beide 
zijden wordt de Nederlandse maagd, afge-
beeld met onderdanen die haar hulde be-
tonen. Op één kant staan alleen blanken. 
En hoewel in een vererende rol, knielen 
ze geen van allen. Op de andere kant zijn 
personen van kleur afgebeeld die, terwijl 
ze de Nederlandse maagd geschenken 
aanbieden, wél knielen. Ze worden daar-
toe aangezet door een paar blanke man-
nen en een vrouw. Het Herdenkingsjaar 
Slavernijverleden heeft bewustwording 
over gevoeligheden hieromtrent, terecht 
versterkt.  

Om de traditie van het gebruik van een 
koets op Prinsjesdag in ere te houden, is 
er gekozen voor een waardige vervanger 
van de Gouden koets en dat is de Glazen 
koets. Die werd in 1826 voor Koning Wil-
lem I gebouwd. Zolang het Binnenhof in 
renovatie is, is de Ridderzaal niet bereik-
baar. Vandaar dat de Koning voor zijn 
troonrede naar de Stadsschouwburg reed 
in de Glazen koets. Getrokken door acht 
paarden, die weliswaar in combinaties 
kleiner dan deze, in onze buurt voor dit 
evenement geoefend hebben. KK

Koninklijke 
paarden

Susana 
Overlack

   
Ze lijken zó uit een filmset  
te komen draven

   
Het doel is om  
de biodiversiteit 
in de Bosjes te 
verhogen en  
te komen tot  
een zo natuurlijk 
mogelijk bos

Ecologisch  
beheer  
Scheveningse  
Bosjes 

De Archipelbuurt gaat mij aan het hart.  
Al meer dan dertig jaar is deze mooie wijk 

tussen Scheveningen en het centrum mijn thuis. 
Door mijn werkzaamheden voor de Bomenstichting 
Den Haag kwam ik in contact met een redactielid van 
de wijkkrant, die mij voorstelde om een rubriek over 
bomen en groen in de buurt te schrijven. Dit doe ik 
nu al twee jaar met veel plezier, zoveel zelfs dat ik ook 
andere bijdragen aan de krant wil leveren. Naast de 
natuur, planten, bomen en dieren is ook muziek een 
grote liefde van mij. Daarom zal ik voor de wijkkrant 
op zoek gaan naar verhalen over muziek en musici  
in onze wijk.

Susana Overlack

Nieuw 
redactielid

Leestip

De Engelse kerk of the Anglican Church 
(St.Philip and St.John) is vanaf 1586 ge- 
vestigd in Nederland. De aanleiding hier-
voor was de Tachtigjarige Oorlog met de 
Spanjaarden, waardoor Engelse soldaten, 
die Nederland steunden, naar Nederland 
kwamen. Zij hadden een plek nodig om  
te kunnen bidden.

Dominee Michael  
Roden in gesprek.

   
De kerk is  
een plek die 
verbonden  
is met het 
historische 
diplomatieke 
leven in  
Nederland



Archipel\Willemspark september oktober 2023   0908   september oktober 2023 Archipel\Willemspark

Literatuur • Kinderboeken
Antroposofie • Filosofie
en heel veel kunstkaarten.

English books – Deutsche Bücher

Commande de livres français

Frederikstraat 24 • 2514 lk Den Haag
(070) 346 48 00 • info@haagseboekerij.nl

www.haagseboekerij.nl

Evita Zorg biedt alle vormen van zorg
in uw eigen vertrouwde omgeving.

Gespecialiseerd in terminale zorg
Evita Zorg kan er 24 uur per dag voor u 
zijn voor palliatieve zorg. Dit kan per direct 
ingezet worden indien nodig. Heeft u nu 
zorg nodig? Neem contact op met één van 
onze wijkverpleegkundigen.

Van Alkemadelaan 309A, Den Haag

070-314 16 00
info@evitazorg.nl  | www.evitazorg.nl

Thuiszorg die bij ú pastThuiszorg die bij ú past
Bankastraat 83
2585 EH Den Haag
070 350 34 86

 

 

 
SALON CONCERT         

       Beethoven    Romance no.1  op.40 
      Wieniawski    2 Mazurka’s  op.19   
      Brahms           Sonate no.1  op.78                           

door 

Duo Piacère 
Paulus van Kruijssen   viool 

Natsuko  Tamaru   piano 
 

ZONDAG 24 SEPTEMBER  
OM 14.00 EN 16.00 UUR (hetzelfde programma) 

In Muzieksalon in de Archipel 
Riouwstraat 214, Den Haag 

 
Voor de musici staat er een doos voor uw vrijwillige contributie. 

Reservering bij paulusvk@ziggo.nl 
 

Bankastraat 12 • Den Haag
www.gransjean.nl

Steeds voor u op 
zoek naar bijzondere 

 lekkernijen!

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

Bankastraat 103 A
2585 EJ  DenHaag
tfn+tfx 070 35 44 812

advertenties

Alexander Gogelweg 32
2517 JJ  Den Haag

T (070) 35 88 000
F (070) 35 88 707

E notaris@matzingereversdijk.nl
I www.matzingereversdijk.nl

Alexander Gogelweg 32
2517 JJ  Den Haag

T (070) 35 88 000
F (070) 35 88 707

E notaris@matzingereversdijk.nl
I www.matzingereversdijk.nl

advertentie

Voor ’t laatste nieuws  archipelwillemspark.nl

Meld u aan voor de Archipel\Willemspark nieuwsbrief! 
Ontvang iedere 14 dagen een nieuwsbrief in uw mail met het actuele nieuws uit  
Archipel\Willemspark. Scan de QR of ga naar de website om u aan te melden. 
www.archipelwillemspark.nl

In 1958 ging hij naar de Koninklijke Academie 
in den Haag en studeerde af als grafisch ontwer-
per. We hadden een interessant gesprek over 
zijn kijk op kleur, ruimte en vorm: ‘Ik was enig 
kind, een dagdromer. Ooit lag ik met koorts in 
bed en zag ik plotseling hoe het wit van de muur 
brak in een waaier van kleuren. Dat was voor 
mij een openbaring. Kleur is de fascinatie in 
mijn leven gebleven. Na het lyceum ben ik naar 
de Academie gegaan. Het eerste jaar kregen we 
oefeningen in kleurtheorie van leraren, die ge-
lieerd waren aan de Bauhausperiode, zoals Paul 
Schuitema. Hun manier van lesgeven was voor-
al gericht op het experimenteel ontdekken van 
beeldende mogelijkheden, zo werd je creativiteit 
en ruimtelijk inzicht geactiveerd.’
 
Wat ben je na de Academie gaan doen?
‘Na de Academie ben ik met een aantal mede-
leerlingen een grafisch ontwerpbureau begon-
nen, onder de naam Carréfour. Na verloop van 
tijd kregen we steeds meer opdrachten. We 
maakten geen reclames voor het bedrijfsleven 
maar werkten veel voor stichtingen, ministeries 

Vanuit Bouwkunde werd mij ge-
vraagd om les te geven op hun 
afdeling aan de TU-Delft, bij de 
vakgroep vormstudie. Ik heb dat 
altijd met veel plezier parttime 
gedaan. We deden hoofdzakelijk 
praktische oefeningen in ruimte-
lijke vormgeving. Er waren bege-
leiders als beeldhouwers, archi-
tecten en beeldend kunstenaars 
voor soms wel 13 verschillende 
keuzethema’s. ‘Na een aantal 
jaren werd mijn specialiteit kleu-
rentheorie en kleur in de architec-
tuur. Later heb ik in opdracht van 
de gemeente Delft, waarschijnlijk 
voor het eerst in Nederland, een 
wijkje exterieur van kleur voor-
zien: de bomenwijk. Elke straat 
had de naam van een boom die 

daar dan ook stond, bijvoorbeeld Goudenregens 
in de Goudenregenstraat. Bij de kleurgeving 
speelden naast invalshoeken als openbare ruim-
te ten opzichte van privéruimte en lichtval ook 
deze bomen een rol. Helaas werd het onderhoud 
van de kleuren uiteindelijk te duur, waardoor 
sloop en grotendeels herbouwing volgden.’

‘Na een bezuinigingsronde en een korte crisis 
in mijn leven ben ik na 20 jaar gestopt bij de TU-
Delft en daarna ook met het grafisch ontwer-
pen. Ik ben ‘in mezelf gedoken’ en gaan schilde-
ren en dat doe ik nog steeds. Schilderen is mijn 
lust en mijn leven. Ik kan volledig opgaan in 
mijn werk. Zo wordt je schilderij de hele wereld. 
Ik herken mij sterk in een ritueel van de Abori-
ginals, die elke dag opnieuw hun omgeving en 
daarmee de wereld, tot leven zingen.’ ES

‘Op deze plek begon op 27 oktober 1971 de afbraak 
van de toen 123 jaar oude Alexander kazerne.’ Dat is te 
lezen op de plaats waar deze foto is genomen. Dit voor-
jaar lag daar een schilderij in het water. Hoe kwam dat 
hier? Een drenkeling. Jammer genoeg was de voor-
stelling niet te zien. Of was het misschien alleen een 
spieraam met linnen bespanning? Het intrigeerde me. 
Maar ik deed toch geen reddingspoging.

De productie van kunst is in onze buurt niet gering. De 
Open Ateliers lieten vorig jaar het werk zien van 39 kun-
stenaars. Niet alles zou worden verkocht. Veel gaat weer 
terug naar atelier of opslag. Dat kan op den duur proble-
men opleveren. Ruimtegebrek kan creativiteit in de weg 
zitten. Ik complimenteerde eens een buurtgenoot met 
de schilderijen aan haar muur. Die had ze gevonden in 
een container. De maker bleek vlakbij te wonen. Hij had 
er weliswaar afstand van gedaan, maar bleek toch niet 
blij met deze gang van zaken. Zijn werk kreeg echter wel 
de plek waarvoor het bedoeld was. 

Een oudere kunstenaar klaagde eens over de hoeveel-
heid werk die hij had. Zijn opslag was vol. Er kon een-
voudig niets meer bij. ‘Wat zou jij doen in mijn geval?’ 
vroeg hij. Ik stelde hem voor om een werk op straat te 
zetten aan de overkant van zijn huis. Met daarop een 
briefje met: ‘Vondeling: neem me mee’. Hij zou dan zelf 
achter zijn raam kunnen genieten van de reacties van de 
passanten. Hoe zouden die erop reageren? Zou iemand 
het mee durven nemen? Bij een positieve reactie kon hij 
er, gezien zijn voorraad, nog even mee doorgaan.

Het leek me in elk geval een zinvol experiment. Toch 
ging hij er niet op in. Een gemiste kans. Was het schaam-
te, die hem ervan weerhield? Ik heb geen idee waar al 
dat werk uiteindelijk is gebleven… Een ding weet ik wel: 
beter vondeling, dan drenkeling. JW

Plein 1813 is een van de mooiste pleinen van Den 
Haag en misschien wel van Nederland. Omzoomd 
door prachtige villa’s en wonderschone paardenkas-
tanjes biedt het een fraai, statig, Haags beeld. In zijn 
huidige vorm dateert het uit 1863. 

Midden in de rotonde staat een 22 meter hoog nati-
onaal monument, van historische betekenis. In 1869 
door Prins Frederik onthuld ter herinnering aan het 
einde van de Franse tijd in Nederland, aan de te-
rugkeer in 1813 van de Prins van Oranje, en aan de 
stichting van het Soeverein Vorstendom der Verenig-
de Nederlanden, voorloper van het Koninkrijk der 
Nederlanden. Bovenop staat de Nederlandse maagd, 
met gebroken ketenen, als symbool van de onafhan-
kelijkheid. Daaronder zien we Willem Frederik de eed 
op de Grondwet afleggen, nog niet als koning maar 
als ‘soeverein vorst’. Rondom het monument zijn nog 
allerlei afbeeldingen van andere historische figuren 
en gebeurtenissen te zien. Achter één van de stenen 
zou zich nog een koker bevinden met daarin een door 
Koning Willem III en staatsman Thorbecke geteken-
de perkamenten oorkonde. 

Een plein om te koesteren vanwege de historie en de 
architectonische schoonheid. Een potentiële attrac-
tie bij een stadswandeling. Een plein waar je veel be-

zoekers van binnen en buiten de stad verwacht. Maar 
die komen er niet omdat het vooral een versteend 
verkeersplein is geworden waar – naast de onmisbare 
openbaar vervoerstrook – auto’s alle ruimte krijgen.  
De binnenring blijft voor voetgangers moeilijk te be-
reiken. De flanken of ‘oren’ van het Plein zijn vrijwel 
geheel voor parkeren bestemd. ‘Dit monument moet 
je van dichtbij kunnen zien’, vindt Andrew van Esch, 
wijkgenoot en D66 gemeenteraadslid. ‘Het is te mooi 
om er voorbij te sjezen. Ik zou het prachtig vinden als 
het toegankelijker wordt gemaakt’. 

Er is al vaker over gesproken om het plein voor wan-
delende bezoekers groener en bereikbaarder te ma-
ken. De gemeente heeft Plein 1813 en vooral de Alex-
anderstraat ‘heringericht’ met het oog op de nieuwe 
tramrails, de bestrating is verbeterd, er zijn enkele 
verkeersdrempels aangelegd, maar het plein blijft in 
de eerste plaats een verkeersrotonde.  

Een paar betrekkelijk simpele maatregelen zouden 
kunnen helpen. Om maar wat te noemen: het groen 
maken van de ‘flanken’, meer zitbankjes, een ouder-
wetse koffiekiosk, oversteekplaatsen, en het versmal-
len van de autorijstrook. Het zou nóg veel mooier 
worden als er helemaal geen auto’s rijden of staan. 
Een experiment waard. Plein 1813 verdient het. AH

Peter Manders (1941), schilder, grafisch ontwerper en leraar, 
woont ruim 40 jaar in de Archipelbuurt. Hij is een veelzijdig 
kunstenaar. Al als kind was hij geobsedeerd door kleur.  
Kleur is een rode draad in zijn leven gebleven. 

Peter Manders

Drenkeling

Plein 1813

   
Schilderen is 
mijn lust en 
mijn leven.  
Ik kan volledig 
opgaan in m’n 
werk. Zo wordt 
je schilderij  
de hele wereld.

en culturele organisaties, zoals 
het Schönberg Ensemble. Voor 
hen maakten we programma-
boekjes, folders en grote affiches.’

Vergroenen 
Deel 1

KUNST 
MAKERS 

IN DE 
BUURT
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maandag

Gym voor Ouderen (MBVO) 55+
aanvang 09.30 uur (Er zijn 3 lessen) 
Pannenkoeken, vers gebakken 
aanvang 11.30 uur » tot 13.30 uur 
Yoga op de stoel 
aanvang 12.15 uur » tot 13.15 uur 
Tafeltennis  
aanvang 13.30 uur » tot 15.00 uur

dinsdag

Sport grondoefeningen
dames 16.30 uur » heren 17.45 uur
Juridisch spreekuur
Elke laatste dinsdag van de maand
aanvang 19.00 uur » op afspraak
Bouwkundig spreekuur
Elke derde dinsdag van de maand
aanvang 19.00 uur » op afspraak

woensdag

Oogvereniging
Elke 1e woensdag van de maand 
Koempoelan
Elke 2e woensdag van de maand 
Sodurado voor 5–15 jaar
aanvang 16.15 uur
Alexander Techniek
—op afspraak
Sport Grondoefeningen
Heren 19.30 uur

donderdag

LabWest prikpost
aanvang 10.30 uur » tot 11.15 uur
Alexander Techniek
—op afspraak

vrijdag

Bewonersorganisatie  
Archipel \Willemspark
aanvang 09.00 uur
Klei en boetseer club
aanvang 10.00 uur » op afspraak
Koersbal voor 50+
aanvang 10.00 uur 
Bibliotheek
aanvang 13.30 uur » tot 15.00 uur
Hulp bij smartphone,  
tablet of laptop
—op afspraak

zaterdag

Sport Grondoefeningen
Heren o9.30 uur
Kyusho Jutsu zelfverdedigingskunst 
aanvang 10.30 uur 
Sodurado voor 5–15 jaar
aanvang 13.30 uur

Programma 
Activiteitencentrum 
Het Klokhuis

Dagelijks geopend! 
Voor koffie en thee, 
gebruik lectuur en 
computers in de  
ontmoetingsruimte
 

Activiteitencentrum ’t Klokhuis
Celebesstraat 4 
stichtinghetklokhuis@live.nl 
✆ 070 350 35 11
 

  stichtinghetklokhuis.nl

van 09.00 tot 16.00 uur 
vrijdags tot 15.00 uur

De invloed van  
Frank Lloyd Wright  

Rijker Leven … in Het Schakelpunt

Oproep
Wie komt het kookteam versterken voor 
het bereiden van de maandelijkse Rijker 
Leven maaltijden? U kunt zich melden bij 
Christien Modderman, per telefoon 
070 363 94 06 of per stuur een mail aan  
jjcmodderman@gmail.com.

Extra aandacht 
Voor een bijzonder uitje op 23 septem-
ber naar het middeleeuwse Hanzestad-
je Elburg, incl. lunch. U kunt op eigen 

gelegenheid dit prachtige vestingstadje 
verkennen en een bezoek brengen aan 
het Museum Sjoel waar de geschiedenis 
van de joodse gemeenschap in Elburg te 
zien is. Nadere informatie over kosten en 
tijden volgt. 

Voor informatie over activiteiten kunt  
u contact opnemen met Ilse Mijnhart,  
06 398 506 94, ilse.mijnhart@florence.nl

Josephine de Vijlder

Wright had een zeer eigen bouwstijl: geome-
trisch, met horizontale lijnen, platte daken, tegelij-
kertijd gebruikmakend van natuurlijke materialen 
en kleuren, dikwijls een versmelting van binnen 
en buiten. Een interessant voorbeeld is de rationa-
listisch gebouwde Villa Nieuw Parkwijck in Prin-
senvinkenpark 42. Ontworpen door Berlage die ge-
bouwen van Wright in de VS had bezocht en onder 

de indruk raakte van diens werk. 
De villa werd gebouwd in op-
dracht van journalist Leo Simons, 
theaterrecensent en oprichter 
van de Wereldbibliotheek. 

Ook in Berlages Haags Kunstmuseum (voorheen 
het Gemeentemuseum) is de stijl van Frank Lloyd 
Wright herkenbaar. Berlage heeft de opening in 
1935 overigens niet meer mogen meemaken. Hij 
overleed het jaar daarvoor. Andere voorbeelden 
van Wrights invloed vormen woonhuis en voorma-
lig tuinhuis van architectenbureau atelier PRO aan 
de Kerkhoflaan nr. 11a en het oude KLM-gebouw – 
onlangs getransformeerd tot appartementen – aan 
de Badhuisweg, beiden ontworpen door architect 
Dirk Roosenburg.

En tenslotte: een opvallend en duidelijk door 
Frank Lloyd Wright geïnspireerd gebouw is het 
oude Kodak-pand aan de Anna Paulownastraat 76, 
aan de rand van onze buurt, waarin ooit het Ne-
derlandse kantoor van foto-en filmbedrijf Kodak 
was gevestigd. Je zou denken dat het direct van 
de hand van Wright is. Het is echter ontworpen 
door architect A.J. van Eck in de stijl van de door 
Wright beïnvloede Nieuwe Haagse School. Geen 

rijksmonument, maar wel behorend tot het be-
schermd stadsgezicht.  

In dit oude Kodak-gebouw is sinds 2012 de Franse 
ambassade gevestigd. Het interieur werd toen in-
grijpend verbouwd, maar bij de gevelrenovatie zijn 
de oorspronkelijke Jugendstil elementen, zoals het 
patroon van de niet-dragende geelbruine metsel-
stenen en versieringen in de natuurstenen gevel-
delen, behouden. Het gebouw heeft een horizonta-
le basis en daarboven een sterk verticale geleding. 
Het levert een fraai gevelbeeld op en het gebouw 
ademt een Amerikaanse sfeer. Een reeks bijzon-
dere, afwijkende, architectonische pareltjes, een 
rondwandeling waard.

Bart Brouwer

Graag leid ik u rond langs de in deze serie  
artikelen beschreven gebouwen in onze buurt.  
bartelebrouwer@gmail.com

Het initiatief tot deze Struikelstenen kwam 
van achterneef Jules van Oven en werd mede 
mogelijk door de medewerking van de huidi-
ge bewoner. Struikelstenen zijn kleine keien 
afgedekt door een bronskleurig messing  
plaatje met gegevens over de gedeporteerden. 
‘Om de tekst goed te kunnen lezen moet je 
buigen voor het slachtoffer’, was de gedachte 
van de Duitse kunstenaar Gunter Demnig  
die het Stolpersteine-project in 1992 startte. 

In het huis aan de Malakkastraat bevond 
zich in de eerste maanden van 1941 een hoe-
dendoos waarin anti-Duitse geschriften wa-
ren verstopt. De bezetter was hier kennelijk 
van op de hoogte. Op 15 maart werden Adolph 
en Cootje door Nederlandse agenten gearres-
teerd en gevangengezet in het ‘Oranjehotel’. 

Tien maanden later stonden zij voor een 
Duitse rechtbank, het Obergericht, dat 
beiden vanwege het schrijven en uitgeven 
van het ondergrondse blad ‘De Vrije Neder-
lander’ tot vrijheidsstraffen veroordeelde: 
Adolph tot drie en een half jaar tuchthuis en 
Cootje tot vijf jaar gevangenisstraf, allebei 
met aftrek van voorarrest. 

Van ‘De Vrije Nederlander’ – volgens het 
Obergericht de eerste illegale publicatie van 
bezet Nederland – waren tot oktober 1940 
vier afleveringen verschenen, telkens in een 
oplage van vijf exemplaren, met de hand 
getypt en met vier doorslagen. De opzet was 
dat andere lezers de tekst over zouden typen 
en verder zouden verspreiden. De uitgave 
van de ‘Vrije Nederlander’ stopte toen Cootje 

in contact kwam met an-
dere, beter georganiseer-
de, ondergrondse bladen 
zoals Vrij Nederland. Zij 
hielp met de verspreiding 
daarvan en belegde bijeen-
komsten van ondergrond-
se bladen bij haar thuis. 
Vader Adolph nam daar 
niet aan deel, maar wist ervan. Het werd 
hen door de Duitsers zwaar aangerekend.

Na hun veroordeling werden Adolph en 
Cootje naar Duitsland afgevoerd. Hoewel 
Adolphs straf in September 1944 afliep 
werd hij niet vrijgelaten maar aan de Ge-
stapo overgeleverd. Die plaatste hem in 
het kleine concentratiekamp Zöschen 
waar hij onder barre omstandigheden be-
gin 1945 aan een longontsteking overleed.  

Cootje zat in diverse gevangenissen. Zij 
gedroeg zich moedig en principieel en 
al in het Oranjehotel vertelde ze tijdens 
een verhoor dat ze, als ze weer vrijkwam, 
haar anti-Duitse activiteiten zou voort-
zetten. In de gevangenis van Ludwigsburg 
weigerde zij, ook na dreiging met over-
plaatsing naar een concentratiekamp, om 
sokken voor Duitse soldaten te breien. 

Haar moeder stuurde de gevangenisdirec-
teur een rapport van een Haagse psychia-
ter waarin deze verklaarde dat Cootje aan 
een ziekelijke vorm van infantiliteit leed 
die haar belette anders te handelen dan zij 
deed. Het is waarschijnlijk haar redding 
geweest: zij werd overgeplaatst naar de 
vrouwengevangenis Gotteszell waar zij 
niet voor de Duitse strijdkrachten hoefde 
te werken en werd daaruit tegen het eind 
van de oorlog ontslagen.

Na de oorlog leidde Cootje een bijzonder 
leven. Ze werd o.a. muziekdocente aan een 
kostschool in Sierra Leone en legde er veel 
van de lokale muziek vast. In 1983 keer-
de ze naar Nederland terug en werkte aan 
haar autobiografie. Cootje stierf in 2014 in 
het Rosa Spierhuis in Laren, 93 jaar oud.
 
We hopen dat wijkbewoners, met deze ge-
schiedenis van twee buurtgenoten in het 
achterhoofd, bij de Struikelstenen zullen 
stilstaan. Met gebogen hoofd. AH  

Een overzicht van alle ongeveer 400  
Struikelstenen in Den Haag is te vinden op

 map.stolpersteine.app

Adolph & Cootje

Van, voor en door elkaar

Op het snijpunt van Kerkhoflaan, 
Aletta Jacobsweg en Bankaheuvel ligt al 
sinds jaar en dag een wat troosteloze, drie-
hoekige grasvlakte. De gemeente gebruikt 
de plek als tijdelijke opslagplaats voor 
bouwmaterialen, aankondigingsborden, 
hekken en mobiele wc’s. Anderen zien het 
als hondentoilet. Zonde, want die drie-
hoek kan er een stuk beter uitzien.

Een idee is om dit stukje groen aan de 
Scheveningse Bosjes toe te voegen. In dat 

geval zou het laatste stuk van de Aletta 
Jacobsweg – de bocht vlak voor de hoek 
met de Kerkhoflaan – voor auto’s kunnen 
vervallen. Op die manier zou er niet alleen 
een stukje bos bij komen, maar ook de 
aantrekkelijkheid van de Kerkhoflaan als 
sluiproute afnemen. Een fiets- en wandel-
pad zou in die bocht wel blijven bestaan. 
Als eerste aanzet zou de driehoek alvast 
een ‘mini-bosje’ kunnen worden door 
meer bomen aan te planten dan er nu 
staan.. AH 

Architectuur A\W  De invloed van de toonaangevende, vernieu-
wende Amerikaanse architect Frank Lloyd Wright (1867–1959) komt in 
een aantal gebouwen in en vlak buiten onze buurt tot uiting. Alsof hij  
in onze buurt gewerkt heeft of op zijn minst de wijk heeft aangedaan.

Villa Nieuw Parkwijck, Prinsenvinkenpark 42

Kodak-pand, 
Anna Paulowna- 
straat 76

   
Wright had 
een zeer eigen 
bouwstijl:  
geometrisch, 
met horizon- 
tale lijnen,  
platte daken, 
tegelijkertijd 
gebruikma-
kend van  
natuurlijke  
materialen  
en kleuren 

   
De uitgave van de ‘Vrije  
Nederlander’ stopte toen  
Cootje in contact kwam  
met andere verzetsbladen

Al een aantal jaren is Rijker Leven actief in de Archipel\Willemspark en 
wordt het steeds meer een begrip in de buurt. Het doel is de wijkbewoners 
onderling contact en gezelligheid te bieden. Activiteiten organiseren en 
dingen met elkaar doen onder het motto ‘van, voor en door elkaar’.

Schakelpunt Florence  
Burgemeester��

Patijnlaan�1900

Komende activiteiten
 

26 september Bezoek Hanzestad Elburg 
 

26 september Samen eten  
 

4 oktober Bijeenkomst Digihandig
  

6 oktober Lezing over positieve  
gezondheid door Ellen van Stekelenburg  

  
8 oktober Filmmiddag

  
17 oktober Samen eten 

Vergroenen 
Deel 2

Op 1 juni werden op de stoep voor Malakkastraat 121 in een kleine  
ceremonie twee Struikelstenen (in het Duits Stolpersteine) gelegd, ter 
nagedachtenis aan het op 15 maart 1941 wegvoeren van twee toenmalige 
bewoners: vader Adolph van Oven (61 jaar, chemicus van beroep) en  
zijn dochter Jacoba (Cootje) van Oven (21 jaar).

Struikelstenen 
Malakkastraat

‘De driehoek’
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Te  
kijk 
in de  
wijk

Jos Lammers
instagram: joslamcomics 

Op 10 augustus jl. is Riky Krul op 
84-jarige leeftijd overleden. Ik heb haar 
leren kennen als een vriendelijke, betrok-
ken vrouw met een groot hart. Zij heeft 
meer dan 25 jaar als chauffeur op ‘onze’ 
wijkbus gereden en was ook een aantal ja-
ren lid van het Bestuur.

Ze hield niet alleen van autorijden maar 
ook van reizen. Samen met haar man 
heeft ze diverse wereldcruises gemaakt 
waardoor ze, buiten ‘ons’ wijkje, ook veel 
van de wereld heeft gezien.

In 2016 heb ik haar geïnterviewd voor een 
artikel op de website en toen vertelde ze 
me dat ze na haar werkzame leven (o.a. 
27 jaar secretaresse bij de Tweede Kamer) 

iets terug wilde doen voor de maatschap-
pij. ‘Mijn man stond op een ochtend ach-
ter de wijkbus in de Javastraat en dacht 
‘dit is iets voor Riky’. Binnen een week zat 
ik op de bus’, zei ze me.

Het werken op de bus gaf haar veel vol-
doening. ‘De mensen zijn blij wanneer 
je ze komt ophalen en soms vragen ze of 
ze nog een extra stukje mogen meerijden 
voor de gezelligheid’, vertelde ze. Ze vond 
het leuk om een praatje met de mensen te 
maken. ‘Sommigen zitten vaak hele dagen 
alleen zonder iemand te zien’.

‘Ze zeggen vaak ‘oude mensen zijn lastig’ 
maar dat vind ik helemaal niet. Ik heb nog 
nooit een aanvaring met iemand gehad’, 
vertrouwde ze me toe.

Zoals gezegd, een betrokken vrouw met 
een groot hart en aandacht voor de mede-
mens.

Josephine de Vijlder
Secretaris Wijkbus Stap in

In 1973 kochten wij in de Atjehstraat 
een benedenwoning met een achter-
huis en een grotendeels betegelde tuin 
ertussen. We kwamen van een onvrije 
3-kameretage op de 2e verdieping en 
waren dolblij met ons nieuwe huis. 

Als één van de eerste dingen van ons 
klussen in dit huis was het verwijderen 
van de hardboard platen van de deuren, 
zodat het reliëf weer zichtbaar werd. 
De verbetering voor de één was een 
verslechtering voor de ander. Menige 
doorgebroken kamers werden na enige 
tijd toch weer kamer-en-suite. De tuin 
kreeg in de loop van de tijd steeds min-
der tegels en ook de eerst veelgebruikte 
getimmerde zandbak werd een planten-
bak toen de kinderen groter werden.

Ook aan de voorkant kwam een gevel-
tuintje. De grotere kinderen konden 
spelen aan de overkant op het speel-
terrein achter de school. In het begin 
was de speeltuin toegankelijk door een 
deur in de schutting, maar wanneer 
de school dicht ging werd de deur ook 
afgesloten. Na renovatie van de geas-
falteerde speeltuin werd de schutting 
op verzoek van omwonenden wegge-
haald en kwam er een doorsteek naar 
de Sumatrastraat. In de gebouwtjes 
waar nu de naschoolse opvang is, was 
toen een kinderhonk en een jongeren-
honk met professionele jeugdwerkers 
van de HaJa (Haagse Jongeren Actie). 
Er waren veel minder werkende moe-
ders – stel je voor! – en zij hielpen met 
de activiteiten. Ik herinner mij in de 
zomervakantie een uitstapje naar Drie-
vliet waar we met een groepje kinderen 
heen gingen. Vrijwilliger zijn was ook 
een prima manier om de buurt en wijk-
bewoners te leren kennen. In 1974 ging 
’t Klokhuis open en met vele anderen 
werd ik daar ook vrijwilliger. 

Behalve jongeren leerde ik ook oude-
ren kennen en de 1e ouderenconsulent 
in de wijk, Netty de Vroomen. Zij is 17 
jaar een drijvende kracht geweest in 
’t Klokhuis en de buurt. Mede dankzij 
haar is na sluiting van 2 verzorgings-
huizen, de Borneoflat en Het Schakel-
punt gebouwd. Nu 50 jaar later besef ik 
hoeveel minder beroepskrachten voor 
de buurt werken. 

De wijk, in de jaren 70 beschreven als 
een wijk voor kunstenaars en linkse 
intellectuelen, is nu meer een wijk met 
Yuppen, beter gesitueerden en heel 
veel expats. De actiegerichte wijkacti-
viteiten zijn nu meer op overleg gericht 
en bezwaarprocedures. Gelukkig ook 
met wijkfeesten, Oranjefeesten, wal-
king dinners, langetafellunches en ac-
tiviteiten met Rijker Leven. Nog steeds 
een heerlijke wijk om te wonen, maar 
wel anders. Dit hoor ik ook van andere 
oudgedienden. Betrokkenheid blijft 
belangrijk om dit ‘dorp’ in de stad te 
behouden. 

Else Ponsen

Vernissage in ’t Klokhuis
Op 26 september om 16.00 uur nodigt Judith 
Werdmuller von Elgg alle buurtgenoten van 
harte uit om naar haar tentoongestelde werk 
te komen kijken en een slokje te komen drin-
ken. Haar werk blijft te zien tot 3 december. 50 jaar wonen  

in de Archipel

Carmen Boersma-Weiss

Riky Krul

Op 11 juni jl. is wijkbewoonster Car-
men Boersma op 98 jarige leeftijd in alle 
rust overleden. Deze actieve dame kwam 
in 1978 voor de toenmalige KVP in de 
Gemeenteraad, die na de fusie in 1980 
CDA werd. Zij zat hier 12 jaar in, waarvan 
ze de laatste jaren fractievoorzitter was. 
Namens haar partij zat zij ook in de Bi-
bliotheekcommissie, waar zij zich samen 
met de toenmalige wethouder Piet Vink 
(PVDA) sterk maakte voor het behoud van 
de Sophiabibliotheek aan de Sophialaan. 
Samen met de Bewonersorganisatie A\W 
lukte het om deze bieb enkele jaren te be-

houden, hoewel die later toch minibieb 
werd. Er kwam ook een bibliobus, die we-
kelijks langs kwam op halte Bankaplein en 
later halte (brede) Bankastraat. Dit plan 
werd feestelijk gevierd in o.a. ’t Klokhuis, 
maar helaas werd de minibieb in 1992 
toch gesloten, omdat het pand aan de Ver-
eniging Nederlandse Gemeenten (VNG) 
verkocht werd, die ruimtegebrek had. Zij 
was lang de drijvende kracht achter de 
wisselbieb in ’t Klokhuis, nadat de biblio-
bus was wegbezuinigd. Deze wisselbieb 
in ’t Klokhuis is op vrijdagmiddag tussen 
13.30–15.00 uur nog steeds toegankelijk 
voor wijkbewoners! In de periode dat Car-
men lid van de gemeenteraad was, heeft 
ze ervoor gezorgd dat op de zandvlakte 
aan de Ary van der Spuyweg speeltoestel-
len geplaatst werden. De wijk heeft er nog 
steeds veel plezier van.

Carmen bleef actief en werkte ook mee 
aan de maandelijkse Koempoelans (Ma-
leis woord voor gezellig samenzijn) die 
Pelita organiseerde in ’t Klokhuis. Daar 
is Carmen ook nog een tijd gastvrouw ge-
weest. Ze had een groot cultureel netwerk, 
waar met de programmering goed gebruik 
van werd gemaakt. Tot haar negentiger 
jaren deed zij mee met de gymclub op 
maandagmorgen in ’t Klokhuis. Ze stop-
te hiermee toen ze minder mobiel werd 

en bang was om te vallen. Carmen was 
moeder van vier kinderen, grootmoeder 
van acht kleinkinderen en overgrootmoe-
der van negen achterkleinkinderen. Haar 
heerlijke Indische maaltijden waren een 
begrip, evenals haar bordeauxrode Morris 
Minor die meestal geparkeerd stond naast 
haar huis, op de hoek van de Riouwstraat 
en het Prinsevinkenpark.

Sterkte met het gemis van deze pittige 
moeder voor kinderen, kleinkinderen en 
achterkleinkinderen. Wij zullen haar ook 
missen.

Else Ponsen

Toen & Nu

In Memoriam

In Memoriam

   
Betrokkenheid blijft  
belangrijk om dit ‘dorp’  
in de stad te behouden


